
تقریبا همه می دانند که شهید آیت الله رئیسی سعی می کرد از حاشیه سازی پرهیز کند، در نتیجه او   
چگونه توانسته بود بدون ایجاد جنجال و بحران، سیاست های معقول و منطقی خود را پیش ببرد؟

آقای رئیسی با مردم بود و مردم واقعاً شخصیت ایشان را در این سه سال به خوبی شناختند. یک مرد 
ک و به دور از هوچی گری و ایجاد جنجال و ایجاد بحران بود و روش های بسیار  اخلاقی، مومن، پر تلاش، پا
منطقی و معقولی را برای حل مسائل پیش می گرفت که یکی از مهم ترین آنها در عالم سیاست، پرهیز از 
حاشیه سازی بود. بعضی وقت ها را به یاد می آوریم که مسئولان بلندپایه کشور سخنرانی هایی داشتند که 
پس از هر کدام جنجال و دو دســتگی بین مردم ایجاد می شــد. آقای رئیســی در طول این ســه سال هرگز 
یــک چنیــن رفتار و گفتاری نداشــت که مردم را دل نگران کند و برآشــوبد. این یــک واقعیت مهم بود که او 
گر از کسی گله داشت، سعی می کرد این گله را در محافل خصوصی و با صحبت با  حاشیه سازی نمی کرد. ا
همان اشخاص یا نهادها برطرف کرده و مسائل را حل کند. مسائل درون خانواده حکومت را که برای مردم 

آزاردهنده بود به میان مردم نمی آورد. این یکی از خصوصیات ایشان بود.

به واسطه ارتباط نزدیکی که با ایشان داشتید، از ویژگی های شخصیتی ایشان برای ما بگوئید.  
مرد صاف و صادقی بود و ظاهر و باطنش یکی بود. قابل اعتماد بود و گفتنی اســت که در عالم سیاســت 
از ایــن نــوع افــراد کم پیدا می شــوند. آدم وقتی با او حرف می زد، احســاس می کرد که می تواند اعتماد کند. 
گاهــی خدمت ایشــان می رســیدم و می گفتم راجع بــه دولت این جور می گویند. ایشــان می گفتند: نه، نظر 
دولت این نیست و این کار را نکرده است. می گفتم: آقای رئیسی! چون شما می گوئید و من شما را صادق و 
راستگو می دانم، این بحث از نظر من تمام است. واقعاً به صداقت ایشان اعتقاد داشتم. متقابلاً هم سعی 
می کردیم با ایشان صادق باشیم. این یکی از بهترین خصوصیات آقای رئیسی بود. پرحوصله بودند. نوعاً 
عصبانی نمی شدند. یادم نمی آید. شاید ایشان به ندرت عصبانی شده باشند. حرف های مخالفان را تحمل 
می کردند. گاهی وقت ها حرف های خارج از موضوع در جلســات مطرح می شــدند و کش پیدا می کردند. 
ایشان به شکلی عاقلانه و با اخلاق موضوع را جمع می کرد و به نتیجه می رساند. پرکاری ایشان واقعا برای 
من درس بود. گاهی تا 12 شب با ایشان جلسه داشتیم و من حیرت می کردم. بعضی وقت ها ساعت 1 و 2 

بعد از نصف شب از سفر خارج برمی گشت و صبح اول وقت در کرمان بود. این طور سر از پا نمی شناخت.

آقای رئیسی در سفر اخیر خود به تبریز و مازندران، اقدامات بسیار سریعی انجام دادند. به نظر شما،   
چه انگیزه ای باعث می شد ایشان اینگونه به سرعت و با عاقه مندی فراوان به امور رسیدگی کنند؟

در همین اتفاق آخر هم ایشان در مازندران بودند. خیلی سریع به تهران بازگشتند و 5 و 6 صبح عازم تبریز 
شدند. این سدی که روی رود ارس بسته شده، بخشی از مهار آب های مرزی و استفاده از این آب هاست. 
گر کشــورها برای اســتفاده از  مطابــق قوانیــن بین المللــی محدودیتی در بــاره آب های مرزی وجود دارد و ا
گذار می کنند. ایشان  آب های مرزی اقدام نکنند، فرصت را از دست می دهند و میدان را به کشور دیگر وا
با عشــق و علاقه به اینکه الحمدالله این ســد مشــترک ســاخته شــده و آب این رود به نحو عادلانه بین دو 
کشور تقسیم شده و 70 هزار هکتار زیر کشت می رود، به این سفر رفتند و ده طرح دیگر هم در این سفر در 

برنامه شان بود که افتتاح بشود. و اصرار داشتند که حتماً خودشان در افتتاح طرح ها حضور پیدا کنند.

 فرصت را
از دست نمی داد

گفت وگو با رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی

غامعلی حداد عادل در ۱۹ اردیبهشــت ۱۳۲۴ متولد شــد. سیاســتمدار اصولگرا و دانشــیار 
بازنشســته دانشــگاه اســت که هم اکنون به عنوان رئیس فرهنگســتان زبان و ادب فارســی 
و بنیــاد ســعدی، عضــو مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام و شــورای ســازمان پژوهــش و 
برنامه ریزی آموزشــی و همچنین عضو شــورای عالی انقاب فرهنگــی فعّالیت می کند. حداد 
عــادل پنجمیــن رئیس و اولین رئیس غیر روحانی مجلس شــورای اســامی و نماینده مردم 

تهران در مجلس شورای اسامی در دوره های ششم تا نهم بوده است.

بــودم، خدمت بــزرگان می رســیدم و با دولتمــردان و بزرگان 
زیادی سر و کار داشته ام. در ایشان صدق و صفا و نورانیتی 
می دیــدم کــه در کمتــر کســی دیده بــودم. ما بــزرگان زیادی 
داشــتیم، اما ایشــان هم جایگاه والائی داشــت. تقدیر الهی 
این بود که این نعمت به ظاهر از ما ســلب شــد. خون این 
شــهید والا مقــام و همراهانش آثــار و بــرکات فراوانی خواهد 
داشــت. به فرمایــش رهبری، وجود ایشــان هم محترم، هم 

مغتنم بود. واقعاً داشتند کار می کردند.

در صحبت های تــان به کارهــای زمین مانده ای اشــاره   
کردیــد کــه موجــب دغدغــه ایشــان می شــد. مخصوصــاً در 
حوزه ای که شما مشاور ایشان بودید، یعنی حوزه فرهنگی. 
لطفــاً بفرماییــد کارهایی کــه زمین مانده انــد و از این به بعد 

باید انجام شوند، کدامند؟
کــرده بودنــد. به ویــژه پروژه هــای  کارهــا را فهرســت  ایشــان 
نیمــه تمامــی کــه در جــای جــای کشــور وجــود داشــت. مــا 
در دولت هــای نهــم و دهــم هــم ســفر زیــاد می رفتیــم و در 
کــه چــه کارهائــی متوقــف شــده اند. ایشــان  جریــان بودیــم 
اصــرار داشــت که اینهــا باید انجــام بشــود. ایشــان زمانی کار 
را شــروع کــرد کــه بعضی ها بــاور نمی کردند. می گفتند کشــور 
در تأمیــن هزینه هــای جــاری خــودش بــا دشــواری مواجــه 
اســت. شــما چگونه می خواهید پروژه هائی را که هزینه های 
هنگفتی دارند به نتیجه برســانید؟ مثلاً بحث آب رســانی به 
مناطق مختلف کشــور یا بحث مسکن که شروع شد. بحث 
دیگــر پروژه های نیمه تمام و یا مســئله احیــای کارخانه ها و 
کارگاه های تعطیل یا نیمه تعطیل بودند. همه اینها با پشتکار 
و جدیتی که ایشان داشت، یکی بعد از دیگری، مسئله شان 
حل شد. در هر استانی که می رفتند، مردم به خاطر احیای 

واحدهای تولیدی و صنعتی تعطیل جشن می گرفتند.

با توجه به تأکید شــهید والا مقام بر مسائل فرهنگی   
و اجتماعی، لطفاً توضیح دهید چگونه ایشان اهمیت این 
ح  مســائل را در جلســات بــا نماینــدگان و دولتمــردان مطــر
می کردنــد و چه راهکارهایی برای حل مشــکات فرهنگی و 

اجتماعی ارائه می دادند؟
من به عنوان معاون پارلمانی]ایشان حدود دو سال معاون 
پارلمانــی رئیس جمهــور بودنــد[ نماینــدگان هــر اســتان را 
خدمت ایشان می بردم و جلسه برگزار می شد. در عین حال 
که مسائل اقتصادی، صنعتی و کشاورزی در اولویت بودند، 
اما وقتی نماینده ای از فرهنگ سخن می گفت، ایشان خیلی 
کید می کردند که ما باید در این حوزه هم تلاش  استقبال و تأ
کنیم. در بحث های اجتماعی، بارها در دولت اشــاره کردند 
کــه رهبر حکیم انقلاب جلســاتی برای رســیدگی به مباحث 
کنــون ایــن مســئولیت  اجتماعــی تشــکیل می دهنــد. لــذا ا
بــر عهده ماســت. ما کــه دور این میز نشســته ایم، باید این 
مشکلات را حل کنیم. اصلاً روحیه فرافکنی در ایشان وجود 
نداشت که دیگران نمی گذارند و نمی شود.  ایشان همیشه 
بــا تمام تــوان کار می کردنــد. به همین دلیــل دیدیم که چه 
شــور و ولوله ای در فقدان ایشــان برپا شد. حتی سیاسیونی 
که با ایشان همراه نبودند و مخالف ایشان بودند، غالباً ابراز 
محبت و اذعان کردند که ایشان یک چهره مردمی و انسان 

خدومی بود. این خوبی ها را کسی کتمان نمی کند.

در همین اتفاق آخر 
هم ایشان در مازندران 

بودند. خیلی سریع 
به تهران بازگشتند و 

۵ و 6 صبح عازم تبریز 
شدند. این سدی که 
روی رود ارس بسته 

شده، بخشی از مهار 
آب های مرزی و استفاده 
از این آب هاست. مطابق 

قوانین بین المللی 
محدودیتی در باره 

آب های مرزی وجود 
دارد و اگر کشورها برای 

استفاده از آب های مرزی 
اقدام نکنند، فرصت را از 

دست می دهند و میدان 
را به کشور دیگر واگذار 

می کنند
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ویژه نامه چهلمین روز 
عروج شهدای خدمت


